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تا پایان مرداد سال جاری
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پرستاران،  پزشکان،  مجلس،  نمایندگان  جاری،  سال  ابتدای  از 
درمان  و  بهداشت  دارو،  دست اندرکاران  سایر  و  داروسازان 
کشور هشدار پی در پی می دادند که وضعیت دارویی به سمت 
ماه  سه  تا  که  می کردند  بینی  پیش  و  می کند  حرکت  بحران 
اما  آینده، در شرایط سخت تر و بدتری قرار خواهیم گرفت. 
این هشدارها کدام مسئولین هستند. حتی  نبود مخاطب  معلوم 
خود وزیر بهداشت و معاونان وی نیز به گروه هشداردهندگان 
چند  »گرانی«  و  »کمبود«  از  همگی  مجموع  در  و  پیوسته 
برابری داروها سخن می گفتند. به هر حال زمان سه ماهه در حال 
سپری شدن است و همچنان هیچ خبری که نشان دهد مسئولینی 
معضل  این  از  گره گشایی  حال  در  و  زده اند  بالا  همت  آستین 

حیاتی هستند، به گوش نمی رسد.
توضیح  بهداشت  وزیر  از  مجلس  نمایندگان  که  جایی  تا 
این  است  گفته  مجلس  بهداشت  کمیسیون  رئیس  خواسته اند، 
قصه پرغصه دارو همچنان ادامه دارد، رئیس بنیاد شهید کشور 
است  نوشته  نامه  رئیس جمهور  به  جانبازان  داروی  تأمین  برای 
از آینده سخت تر،  افتاده اند و  به تقلا و تکاپو  و خلاصه همه 

وحشت دارند. 
متاسفانه نه فقط داروهای خاص و مهم در دسترس نیستند بلکه 
حتی داروهای ساده و معمولی نیز بعضاً به سختی پیدا می شوند.

فرق این دو دسته داروها این است که یکی با تحمیل دردهای 
است،  خفیف تر  که  دیگری  و  می ستاند«  »جان  وحشتناک، 

»جسم و جان را می فرساید« و »از عمر می کاهد«
پاسخگوی  کشور  در  کسانی  چه  شود  معلوم  باید  بالاخره 
چگونه  و  کی  و  هستند  درمان  و  دارو  اسفناک  وضعیت  این 

می خواهند این مشکل را حل کنند.
چند  در  مردم،  سلامت  از  دفاع  رسالت  به  بنا  طلوع  روزنامه 
شماره به درج اخبار گسترده و »تحلیل این معضل« پرداخت و 
هشدارهای پی در پی را به متولیان ذیربط داد و همچنان در هر 
فرصتی از انجام وظیفه خطیر انسانی خود دریغ نخواهد کرد. 
امید است در روزهای آتی، مسئولان همت به خرج داده و این 

مشکل حیاتی را به فوریت حل کنند.

تحلیل خبر یادداشت 
دکتر محمدمهدی جعفری زادهروز

 

قصه پرغصه ای که »جان می ستاند!«
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شهردار کلان شهر شیراز اعلام کرد؛

پروژه های کلان عمرانی 
از پیشرفت خوبی برخوردار هستند

 تملک ۵۰ هزار مترمربع ملک مورد مسیر 
در راستای احداث پروژه تقاطع نواب صفوی 

بی سابقه است 2

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران گفت: برای تولید کننده داخلی 
به شدت سخت گیری می شود، اما زمانی که با کمبود مواجه می شویم 

سریع خرید از خارج انجام می شود.
ایران در گفت وگو  انجمن داروسازان  نایب رئیس  فاطمی،   سید علی 
با خبرنگار ایلنا درباره وضعیت صنایع داروسازی کشور گفت: ما در 
ایران به سختی می توانیم برای کارخانه هایمان مواد اولیه و ماشین آلات 
جدید وارد کنیم و تحریم ها باعث شده که مشکلاتی برای کارخانه ها 
ایجاد شود. ما در زمستان سال گذشته با مشکل نایاب شدن قطره بینی 
در  ما  سرمایه گذاری  بودیم  شده  مواجه  دارد  ساده ای  فرمولاسیون  که 
زمینه دارو در حال حاضر کمتر شده است و حتی این مسئله در حوزه 
محصولات بهداشتی و آرایشی که شاید به اندازه دارو برای مردم حیاتی 

نیست، وجود دارد.
که  دستوری  قیمت گذاری  سال ها  این  در  متاسفانه  کرد:  تصریح  وی 
فقط شامل دارو هم نمی شود و محصولات آرایشی بهداشتی را هم شامل 
ندارند،  تورم  با  متناسب  را  قیمت  افزایش  اجازه  هم  آن ها  و  می شود 

مشکلاتی را برای صنایع ایجاد کرده است.
صنایع  از  مؤثره  مواد  تهیه  در  صرفاً  دولت  کرد:  خاطرنشان  فاطمی 
 ۲۸ ارز  حاضر  حال  در  دارو  مؤثر  ماده  و  می کند  حمایت  داروسازی 
هزار و ۵۰۰ تومانی دریافت می کند و بیش از ۴۰ درصد قیمت نهایی را 
شامل می شود و ۶۰ درصد قیمت دارو توسط بازار قیمت گذاری می شود 

و هزینه نیرو، ایاب و ذهاب، بسته بندی و… به قیمت بازار است.
نایب رئیس انجمن داروسازان ایران گفت: دولت صرفاً به دلیل اینکه 
و هزار   ۲۸ ارز  با  و  می دهد  یارانه  اصطلاحاً  دارو  مؤثره  ماده   برای 
را  دارو  قیمت  افزایش  جلوی  می دهد،  حمایت  را  صنایع  تومان   ۵۰۰
می گیرد. همین سختگیری ها باعث می شود که رغبت صنعتگران نه تنها 
برای سرمایه گذاری در  بلکه در سایر حوزه های دیگر  در حوزه دارو 

کشور کاهش پیدا کند.
وی با اشاره به کمبود آنتی بیوتیک در سال گذشته گفت: اگر اجازه 
به کارخانه های  بیوتیک در شهریور سال گذشته  قیمت آنتی  افزایش 
ایرانی داده می شد اصلًا با این مشکل مواجه نمی شدیم و لازم نبود که از 

هند آنتی بیوتیک وارد کنیم.
اینکه بودجه دارو را حتی  با توجه به  فاطمی تصریح کرد: این مسئله 
تکرار  است  نظر گرفته اند ممکن  در  بودجه سال گذشته هم کمتر  از 
شود. این بودجه قطعاً کفاف نیم سال اول را هم نمی دهد چه برسد به 
اینکه برای کل سال کفایت کند و به نظر می رسد ما با کمبود مواجه 

خواهیم شد.

وی ادامه داد: برای تولید کننده داخلی به شدت سخت گیری می شود، 
انجام  خارج  از  خرید  سریع  می شویم  مواجه  کمبود  با  که  زمانی  اما 

می شود.
وی تصریح کرد: ماده مؤثره هم به سختی می رسد، اما بزرگترین مشکل 
داده  قرار  آن ها  اختیار  در  موقع  به  ارز  که  است  این  دارویی  صنعت 
نمی شود ارز دولتی در سال گذشته این موقع ۴۲۰۰ تومان بود اما امسال 
صنعت  و  است  شده  برابر  هفت  است.  شده  تومان   ۵۰۰ و  هزار   ۲۸
داروسازی باید هفت برابر نسبت به سال گذشته سرمایه بیشتری بیاورد 
تا بتواند کار خود را انجام دهد، اما آیا نقدینگی کارخانه های ما ۷ برابر 

بیشتر شده است. 
سیستم بانکی قول داده بود تا از کارخانه ها حمایت کند. کارخانه توان 
تأمین نقدینگی را ندارد و نمی تواند مواد اولیه را به موقع وارد کنند همه 
این مشکلات خودش را در قالب کمبودهای دارویی نشان می دهد که 

مردم را به ستوه آورده است.
شدت  به  اقتصادی  مشکلات  به  توجه  با  ایران  داروسازی  صنایع 

آسیب پذیر شده است
رابطه  این  در  مجلس  بهداشت  کمیسیون  عضو  یح،  سامه  همایون 
گفت: صنایع داروسازی ایران با توجه به مشکلات اقتصادی به شدت 
از  تنها  نه  را  خودمان  کامل  حمایت  باید  ما  و  است  شده  آسیب پذیر 
انجام  هستند  فعال  ایران  در  که  صنایعی  تمام  بلکه  داروسازی  صنایع 
دهیم تا از ورشکستگی احتمالی این صنایع جلوگیری شود به ویژه این 
از آن حمایت باید  و  است  برای کشور حیاتی  داروسازی   که صنایع 

کنیم.
عضو کمیسیون بهداشت درباره گلایه صنایع داروسازی از قیمت گذاری 
دستوری خاطرنشان کرد: در بودجه سال ۱۴۰۱ مصوب شد که قیمت های 
بیمار  افزایش پرداخت توسط  باشد و  دارو مطابق شهریور سال ۱۴۰۰ 
مطابق   ۱۴۰۱ سال  در  دارویار  طرح  طریق  از  مسئله  این  نشود.  انجام 
بهداشت پیگیری و  از طریق وزارت  بودجه و مصوبات مجلس  قانون 
اجرایی شد. از سوی دیگر طرح دارویار به دلیل اینکه بودجه لازم آن 
از سوی سازمان برنامه و بودجه تأمین نشد، متاسفانه با مشکلات زیادی 

مواجه شد.
وی تصریح کرد: متاسفانه در حال حاضر قفسه های داروخانه از دارو 
پر نیست و برخی از داروها از داروهای ساده تا داروهای خیلی خاص 
کمیاب است. نظر من این است که میزان فرانشیز دارو توسط بیمار را 
به ۳۰ درصد برگردانیم و این مخالف قانون نیست، چراکه در سال ۱۴۰۱ 

این مصوب شده بود و برای سال ۱۴۰۲ چنین قانونی نداریم.
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تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

شهردار منطقه هفت شیراز خبر داد؛
رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:

8 1

برنامه مراکز انتخاب همسر برای 
دهه شصتی ها و هفتادی ها

برنامه ریزی ها و هدف گذاری ها برای ازدواج 
همه افراد مجرد دهه ۶۰، ۷۰ و ۸۰

هر ۷ دقیقه یک ایرانی
 به این بیماری مبتلا 

می شود
2

تحلیل این خبر را در ستون »تحلیل خبر« بخوانید

نایب رئیس انجمن داروسازان ایران:

وزیر بهداشت، با حضور در مجلس شورای اسلامی، گزارشی از حوزه 
نیز  مجلس  نمایندگان  ادامه،  در  و  داد  ارائه  پزشکی  تجهیزات  و  دارو 

دیدگاه های خودشان را مطرح کردند.
به گزارش خبرنگار مهر، بهرام عین اللهی وزیر بهداشت، با حضور در 
صحن علنی مجلس شورای اسلامی، نکاتی را پیرامون مسائل و مشکلات 
حوزه دارو و تجهیزات پزشکی، مطرح کرد و در ادامه، برخی از اعضای 

کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، دیدگاه های خود را بازگو کردند.
مجلس،  درمان  و  بهداشت  کمیسیون  عضو  بندپی  محسنی  محمدعلی 
و  واردات  حوزه  دو  در  اجرایی  دستگاه های  عملکرد  بررسی  مورد  در 
ترخیص تجهیزات پزشکی و مدیریت بازار دارویی کشور، گفت: آنچه 
این روزها در جامعه اتفاق می افتد اعتراض مردم نسبت به کمبود دارو به 
ویژه داروهای بیماران خاص است. عدم همکاری دستگاهی و کوتاهی 
وزارت بهداشت، وزارت اقتصاد، سازمان برنامه و بودجه و بانک مرکزی 
باعث شده مردم برای تأمین داروی مورد نیاز خود با مشکلات زیادی 
روبه رو شوند. برای مردم فرقی ندارد که دارو در داخل تولید شود یا از 

خارج وارد گردد بلکه برای او تأمین دارو مهم است.
وی ادامه داد: مطالبات داروخانه ها از حد خود گذشته است و سازمان های 
و  صنایع  اختیار  در  بود  قرار  که  تسهیلاتی  ندارند.  همکاری  بیمه گر 
کارخانه های تولید دارو قرار گیرد محقق نشده است. باید با قید فوریت 
شود.  دنبال  اول  معاون  یا  رئیس جمهور  شخص  دستور  با  موضوع  این 
تأمین دارو و رفع دغدغه تولیدکنندگان دارو باید با جدیت دنبال شود. 
در شأن نظام ما نیست که مردم برای تأمین دارو با مشکل مواجه شوند.

تذکر  در  اسلامی،  شورای  مجلس  رئیسه  هیئت  عضو  سلیمی  علیرضا 
چندین  داد  ارائه  بهداشت  کمیسیون  که  گزارشی  در  گفت:  شفاهی، 
موضوع حائز اهمیت است در وهله اول این گزارش نشان می دهد که 
بخشی از منابعی که وصول شده در هزینه کرد آن ابهام وجود دارد. سال 
به وزارت  باید  یارانه ها  از محل درآمد  تومان  میلیارد  گذشته ۷۳ هزار 
بهداشت اختصاص پیدا می کرد که فقط ۱۳ هزار میلیارد تومان تخصیص 
منابع خلاف مصوبه  تومان  میلیارد  به عبارت دیگر ۶۰ هزار  پیدا کرد 
مجلس شورای اسلامی در جایی دیگر هزینه شده است، چه کسی باید 
پاسخگو باشد این ۶۰ هزار میلیارد تومان که از محل یارانه ها وصول شده 

است، کجا هزینه شده است.
وی افزود: از سوی دیگر بانک مرکزی به تعهدات خود عمل نمی کند. 
بنا بود ماهیانه ۳۰۰ میلیون دلار به وزارت بهداشت تخصیص یابد. سه 

ماه از سال گذشته و یک دلار نیز از این ۳۰۰ میلیون دلار به وزارت 
فعل هایی صورت  ترک  دیگر  از طرف  است.  نشده  پرداخت  بهداشت 
گرفته که در قانون کاهش نرخ حقوق گمرکی مشهود است. وزارت 
صمت در مصوبه خود تقلیل حقوق گمرکی را مشروط به شروطی کرده 
از جمله اینکه تا قبل از ۲۵ خرداد تجهیزات وارد شده باشد و حقوق آنها 

نیز صادر گردیده باشد.
در همین حال، حسینعلی شهریاری رئیس کمیسیون بهداشت و درمان 
مجلس، گفت: همچنان قصه پرغصه دارو و تجهیزات پزشکی ادامه دارد 

و متأسفانه نگرانی ها برای نمایندگان مجلس و مردم زیاد شده است.
وی افزود: باید تأمین و تخصیص به موقع منابع لازم برای تأمین دارو و 
تجهیزات پزشکی وجود داشته باشد، در سال جاری از یک میلیارد و ۶۱ 
میلیون دلار ارز تخصیصی فقط ۶۰ میلیون دلار آن منجر به صدور حواله 
شده که به معنای تخصیص کمتر از ۱۰ درصد است. باید رئیس سازمان 
غذا و دارو از طریق رئیس بانک مرکزی پیگیر باشد که چطور می شود 

تخصیص های دیگر صورت گیرد.
شهریاری با بیان اینکه همچنان مشکل پرداخت مطالبات مراکز درمانی 
و شرکت های پخش به میزان نزدیک به ۴۰ هزار میلیارد تومان به قوت 
خود باقی مانده است، گفت: تأمین به موقع منابع مالی طرح دارویاری 
توسط سازمان برنامه و بودجه ضروری است. از ۷۳ همت مصوب سال 
گذشته فقط ۱۳.۴ همت پرداخت شده است. در سال جاری از ۶۹ همت 
مصوب مبلغی حدود ۵ همت پرداخت شده که باید نزدیک به ۱۷ همت 
افزود:  شرکت ها،  موردنیاز  نقدینگی  تأمین  لزوم  بر  تاکید  با  بود.وی 
قرار بود بانک ها نزدیک به ۳۰ همت تسهیلات پرداخت کنند؛ بانک 
این  از  دارویی  شرکت های  هنوز  ولی  کردیم  ابلاغ  می گوید  مرکزی 

موضوع بهره مند نشدند.
عبدالحسین روح الامینی عضو کمیسیون بهداشت و درمان مجلس، با بیان 
اینکه تفاوتی میان صحبت های وزیر و برخی از مسئولان وجود دارد، 
گفت: وزیر در توضیحات خود می گوید که تنها یک حلقه از زنجیره 
است که این اشتباه است؛ ایشان حلقه نیست بلکه تولیت نظام سلامت 

است و باید به وظایفش عمل کند.
وی با اشاره به گزارش مسئولان گمرک از وضعیت دارو و تجهیزات 
پزشکی، گفت: انبارهای گمرک تا سقف پر است اما کجا باید به این 

موضوع رسیدگی شود.

رئیس کمیسیون بهداشت و درمان مجلس:

معاون حمل ونقل و ترافیک شهرداری شیراز 

خبر داد؛

مطالعات جامع حمل ونقل و 
ترافیک شهر شیراز تصویب شد

رئیس هیئت مدیره شرکت توسعه مسکن ایران 

در شهر جدید صدرا تاکید کرد؛

 لزوم شتاب بخشی به تولید مسکن 
به ویژه در شهرهای جدید  
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